

တၢ်န့ၣ်ဟံၣ်ဘၣ်ယးတၢ်ဟဲန့ၣ်အိၣ်ဆိးလၢထံဂူၤကီၢ်ဂၤတၢ်အၢၣ်လီၤကျိၣ်စ့

Understanding Immigration Bonds- Karen Sgaw

တၢ်ဟဲန့ၣ်အိၣ်ဆိးလၢထံဂူၤကီၢ်ဂၤတၢ်အၢၣ်လီၤကျိၣ်စ့မ့ၢ်တၢ်မနုၤလၢ

တၢ်အၢၣ်လီၤကျိၣ်စ့အံၤမ့ၢ်စ့ဟံၣ်ဖျိၣ်လၢပုၤတကတၢ်လၢပုၤဘၣ်မုၢ်ဘၣ်ဒါ(ပဒိၣ်)ဝဲၤကျိၣ် (Department of Homeland Security)လၢကအုၣ်ကီၢ်အသးလၢနမ့ၢ်ဘၣ်တၢ်ပျဲက့ၤန့ၣ်န့ၣ်,နအၢၣ်လီၤနသးလၢနကဟဲက့ၤထီၣ်က့ၤကျိၣ်လၢခါဆူညါတၢ်မလိၣ်န့ၣ်(ဒီး (ICE)တၢ်သမံသမိးအဆၢတီၢ်န့ၣ်လီၤ.)

နဘၣ်ဟ့ၣ်တၢ်တၢ်အၢၣ်လီၤကျိၣ်စ့အံၤဆိးအါလၢ

လၢတၢ်သိၣ်တၢ်သိအပူၤန့ၣ်.အစ့ၤကတၢ်လၢနဘၣ်ဟ့ၣ်တၢ်တၢ်အၢၣ်လီၤကျိၣ်စ့အံၤန့ၣ်မ့ၢ်ဝဲဝဲ ၁၅၀၀ဒီလၢန့ၣ်လီၤ. အါန့ၣ်ဒီးတအိၣ်လၢဘၣ်န့ၣ်လီၤ. ဖဲမန့ၣ်စိထၣ်(Minnesota)အပူၤအံၤန့ၣ်, တၢ်အၢၣ်လီၤကျိၣ်စ့အအါကတၢ်မ့ၢ်ဝဲဝဲ ဒီလၢ ၅၀၀၀-၁၅၀၀၀,ဘၣ်ဆၣ်တၢ်အၢၣ်လီၤကျိၣ်စ့အံၤအါန့ၣ်ဒီးအဝဲအံၤသ့ဝဲဒၣ်န့ၣ်လီၤ.

ယကဘၣ်သံက့ၢ်တၢ်တၢ်အၢၣ်လီၤကျိၣ်စ့အံၤဒ်လၢ

- နသံက့ၢ်(ICE)ဘၣ်ယးတၢ်အၢၣ်လီၤကျိၣ်စ့အံၤသ့ဝဲဒၣ်န့ၣ်လီၤ. အဝဲသ့ဝဲမ့ၢ်လိၣ်တၢ်အၢၣ်လီၤကျိၣ်စ့န့ၣ်,နဟ့ၣ်စ့ဝဲဒီးတၢ်ကပျဲက့ၤန့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ်(ICE)မ့ၢ်တၢ်လိၣ်တၢ်အၢၣ်လီၤကျိၣ်စ့န့ၣ်, မ့ၢ်တၢ်ဟံၣ်လိၣ်တၢ်အၢၣ်လီၤကျိၣ်စ့လၢအအါတလၢအယံ, နယုထီၣ်လိၣ်တၢ်အၢၣ်လီၤကျိၣ်စ့အတၢ်မုးတၢ်ရီၤဒီးစံၣ်ညီၣ်ကီၢ်လၢအဘၣ်ယးတၢ်ဟဲန့ၣ်အိၣ်ဆိးလၢထံဂူၤကီၢ်ဂၤသ့ဝဲဒၣ်န့ၣ်လီၤ. နယုထီၣ်လိၣ်တၢ်အၢၣ်လီၤကျိၣ်စ့လၢစံၣ်ညီၣ်ကီၢ်အဝဲဒ်ညါ, အခိပညီတမ့ၢ်လၢနကန့ၣ်ဘၣ်လိၣ်တၢ်အၢၣ်လီၤကျိၣ်စ့ဘၣ်. နကဘၣ်န့ၣ်ဖျါတၢ်မ့ၢ်တၢ်တီဘၣ်ယးနတၢ်အိၣ်သးန့ၣ်လီၤ.
- နယုစ့ၣ်ကိးလိၣ်တၢ်အၢၣ်လီၤကျိၣ်စ့လၢစံၣ်ညီၣ်ကီၢ်လၢအမ့ၢ်တၢ်ဟဲန့ၣ်အိၣ်ဆိးလၢထံဂူၤကီၢ်ဂၤလၢကမၤစ့ၤလိၣ်တၢ်အၢၣ်လီၤကျိၣ်စ့လၢအဘၣ်တၢ်မဟံၣ်လၢ(ICE), ဘၣ်ဆၣ်နကဟံၣ်သ့ဝဲဟံၣ်သးလၢစံၣ်ညီၣ်ကီၢ်မၤလိၣ်န့ၣ်န့ၣ်လိၣ်တၢ်အၢၣ်လီၤကျိၣ်စ့သ့, ဟံၣ်အိၣ်အလိၣ်လီၤသ့, မၤအါထီၣ်လိၣ်တၢ်အၢၣ်လီၤကျိၣ်စ့သ့, မ့ၢ်တၢ်မလိၣ်န့ၣ်လၢနကဘၣ်တၢ်ဖိၣ်ယၢ်န့ၣ်လၢတၢ်တဟ့ၣ်န့ၣ်လိၣ်တၢ်အၢၣ်လီၤကျိၣ်စ့န့ၣ်သ့ဝဲဒၣ်န့ၣ်လီၤ.

မ့ၢ်ယကလိၣ်ဘၣ်ပီၢ်ရီၤ(ပုၤလၢကတၢ်န့ၣ်တၢ်လၢနဂီၢ်)လၢကမၤစ့ၤယၢ်

- နတၢ်ခွဲးတၢ်ယၢ်အိၣ်လၢပီၢ်ရီၤ(ပုၤလၢကတၢ်န့ၣ်တၢ်လၢနဂီၢ်သ့), ဘၣ်ဆၣ်နတလိၣ်ပီၢ်ရီၤလၢကတၢ်န့ၣ်တၢ်လၢနဂီၢ်ဘၣ်. ကီၢ်တဟ့ၣ်လီၤမၤစ့ၤန့ၣ်လၢပီၢ်ရီၤ(ပုၤလၢကတၢ်န့ၣ်တၢ်လၢနဂီၢ်)ဘၣ်. နမ့ၢ်လိၣ်ဘၣ်ပီၢ်ရီၤန့ၣ်, နကဘၣ်ယုန့ၣ်ပုၤတကလၢကတဲန့ၣ်တၢ်လၢနဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. စံၣ်ညီၣ်ကီၢ်ကဟ့ၣ်လီၤန့ၣ်ပီၢ်ရီၤအမံၤအသ့ဝဲစရီၤလၢနတဘၣ်ဟ့ၣ်အပျၢဘၣ်သ့ဝဲတဖၣ်န့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ်နကဘၣ်ဆဲးကျိးပုၤသ့ဝဲတဖၣ်န့ၣ်လၢနနီၣ်ကစၢ်ဒၣ်န့ၣ်လၢနကယုသ့ဝဲညါမ့ၢ်အဝဲသ့ဝဲမၤစ့ၤန့ၣ်လီၤ. ဘၣ်သ့ဝဲသ့ဝဲ,အဝဲသ့ဝဲမၤစ့ၤန့ၣ်တဘၣ်. တၢ်ဆဲးကျိးလၢတၢ်ကရၢကရီၤသ့ဝဲတဖၣ်န့ၣ်တကြားလၢနကဘၣ်ဟ့ၣ်အလုၢအပျၢဖဲယိၣ်ပုၤအံၤဘၣ်န့ၣ်လီၤ. အိၣ်ယုၣ်စ့ၣ်ကိးဒီးလိၣ်တဲစီၣ်ဂံၢ်လၢအမ့ၢ်ပီၢ်ရီၤသ့ဝဲ(private)လၢကဟံးထီၣ်ဖိၣ်ထီၣ်နတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၣ်လၢအမ့ၢ်လိၣ်တၢ်အၢၣ်လီၤကျိၣ်စ့အံၤသ့ဝဲလၢတအိၣ်ဝဲလၢကီၢ်စရီၤပုၤအံၤဘၣ်န့ၣ်လီၤ.
- ပုၤအါဂၤအါတက့ၢ်အတၢ်ဂ့ၢ်ကဲထီၣ်လိၣ်ထီၣ်လၢအဘၣ်ယးဒီးလိၣ်တၢ်အၢၣ်လီၤကျိၣ်စ့ဒီးတၢ်ဂ့ၢ်ဘၣ်ထွဲဒီးတၢ်ဆုၤက့ၤဆူအထံအကီၢ်န့ၣ်ဝဲလၢအဝဲသ့ဝဲအိၣ်ဒီးပီၢ်ရီၤန့ၣ်လီၤ. ကကဲဘျးလၢနဂီၢ်ဒိၣ်မးနမ့ၢ်ကတၢ်တၢ်ဒီးပီၢ်ရီၤတချးလၢနကဆၢတၢ်မ့ၢ်န့ၣ်ဒီးငါအဝဲသ့ဝဲမ့ၢ်တမ့ၢ်နကဆၢထၢၣ်လၢနခၢၣ်စးဒၣ်န့ၣ်လီၤ. နတလိၣ်လၢနကဘၣ်ကတၢ်တၢ်မ့ၢ်တမ့ၢ်ဒီးငါပီၢ်ရီၤလၢနဂီၢ်ဘၣ်.
- နမ့ၢ်တသ့ဝဲညါလီၤတၢ်လၢနကလိၣ်ဘၣ်ပီၢ်ရီၤ, မ့ၢ်တမ့ၢ်နတဒီးငါဘၣ်ဒီးပီၢ်ရီၤန့ၣ်,နယုစံၣ်ညီၣ်ကီၢ်အါထီၣ်တၢ်ဆၢကတီၢ်(သုးတၢ်ဆၢကတီၢ်)သ့ဝဲဒၣ်န့ၣ်လီၤ. စံၣ်ညီၣ်ကီၢ်ကဟ့ၣ်န့ၣ်အါထီၣ်တၢ်ဆၢကတီၢ်လၢနကတဲတၢ်ဒီးပီၢ်ရီၤန့ၣ်လီၤ. နမ့ၢ်ယုအါထီၣ်တၢ်ဆၢကတီၢ်န့ၣ်,စံၣ်ညီၣ်ကီၢ်ကတဲန့ၣ်လၢနကဘၣ်ယုထီၣ်က့ၤလိၣ်တၢ်အၢၣ်လီၤကျိၣ်စ့လၢအသိဖဲနကတီၢ်နသးဝဲအလိၣ်ခံန့ၣ်လီၤ. နတၢ်ဟဲန့ၣ်အိၣ်ဆိးလၢထံဂူၤကီၢ်ဂၤအတၢ်ဂ့ၢ်အံၤန့ၣ်ကဘၣ်တၢ်သုးအိၣ်ဆူညါဝဲလၢနဘၣ်တၢ်ဖိၣ်ယၢ်န့ၣ်ဒီးယုထံၣ်န့ၣ်ပီၢ်ရီၤအဖျါ--စံၣ်ညီၣ်ကီၢ်တဟ့ၣ်န့ၣ်တၢ်ဆၢကတီၢ်လၢနဂီၢ်အါအါဘၣ်.

ဘၣ်ယးလၢတၢ်အၢၣ်လီၤကျိၣ်စ့အဂ့ၢ်န့ၣ်စံၣ်ညီၣ်ကီၢ်ဆၢတၢ်ဝဲဒ်လၢ

စံၣ်ညီၣ်ကီၢ်ကဆၢတၢ်ဝဲဒ်လၢမံၤတချးလၢစံၣ်ညီၣ်ကီၢ်ဟံၣ်လိၣ်ဝဲလၢနကန့ၣ်ဘၣ်တၢ်အၢၣ်လီၤကျိၣ်စ့

- မ့ၢ်န့ၣ်ဒီးတၢ်အၢၣ်လီၤကျိၣ်စ့. တၢ်မၤကမၢ်တၢ်သိၣ်တၢ်သိတၢ်ဘျၢတနီၤဒုးကဲထီၣ်န့ၣ်လၢနတကြားဝဲဒီးတၢ်အၢၣ်လီၤကျိၣ်စ့ဘၣ်ဒ်အမ့ၢ်တၢ်သုကသံၣ်မုၢ်ဘၣ်တၢ်မၤကမၢ်သဲစးတၢ်ဘျၢဒီးမၤနးထီၣ်တၢ်ကမၢ်အါအါသိသိသ့ဝဲတဖၣ်လီၤ. နတကြားဝဲဒီးတၢ်အၢၣ်လီၤကျိၣ်စ့ဘၣ်ဝဲနဘၣ်တၢ်ဖိၣ်ယၢ်န့ၣ်ဖဲန့ၣ်လီၤလၢကီၢ်အဝဲဂၤက(US), နမ့ၢ်ဘၣ်တၢ်ဟံၣ်ဟးထီၣ်န့ၣ်လၢကီၢ်

တဘျီလံ၊ မှတမ့ၢ်နအိၣ်ဒီးတၢ်မလိၣ်လၢခံကတၢ်လၢတၢ်ကဆၢက့ၤန့ၣ်လၢနထံနကီၢ်သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ။

- နမ့ၢ်တမ့ၢ်ပုၤလၢအလီၤဘၣ်ယိၣ်လၢပုၤတတပုၤ။ စံၣ်ညီၣ်ကီၢ်ဆၢတၢ်တၢ်ဂ့ၢ်အံၤဟဲးယိးအသးလၢနတၢ်မၤကမၣ်တၢ်သိၣ်တၢ်သီတၢ်ဘျီအဂ့ၢ်အကျိၣ်န့ၣ်လီၤ။ စံၣ်ညီၣ်ကီၢ်ကကွၢ်ဝဲမ့ၢ်နမၤကမၣ်တၢ်အိၣ်ဇါ၊နဘၣ်ဖိၣ်သ့ၣ်တဖၣ်ဒီးနတၢ်ဂ့ၢ်လၢအိးထီၣ်အသးလၢဘၣ်ယးတၢ်မၤကမၣ်တၢ်သိၣ်တၢ်သီတၢ်ဘျီပၤကီၢ်တၢ်ကွဲးနီၣ်ကွဲးဖျါသ့ၣ်တဖၣ်တၢ်အုၣ်သးဘၣ်ယးနတၢ်မၤဂ့ၢ်ထီၣ်က့ၤနသးဒီးတၢ်အုၣ်သးအဂၤလၢအဘၣ်တၢ်ဟံၣ်ဖျါထီၣ်သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ။ စံၣ်ညီၣ်ကီၢ်မ့ၢ်နဝဲလၢနမ့ၢ်ပုၤတတပုၤလၢအလီၤဘၣ်ယိၣ်လၢပုၤတတပုၤန့ၣ်နတၢ်အုၣ်သးဘၣ်တၢ်အၢၣ်လီၤကျိၣ်စ့အံၤဘၣ်န့ၣ်လီၤ။
- လၢတအိၣ်ဒီး “တၢ်ဘၣ်ယိၣ်လၢနယုၢ်ပုၤနသး”။ စံၣ်ညီၣ်ကီၢ်ကွၢ်ဆိကမိၣ်ထံဆးတၢ်သ့ၣ်တဖၣ်ဒ်အမ့ၢ်နတၢ်ဘၣ်ထွဲဒီးနပုၤတတ၊ နဂြးဝဲဒ်ဒီးတၢ်မၤစၢ၊ ဒီးနဟံၣ်ဖျါထီၣ်နသးလၢတၢ်ထီၣ်ကီၢ်လၢအဘၣ်ယးဒီးနတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၣ်သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ။အအံၤမ့ၢ်တၢ်မၤလီၤတၢ်တၢ်လၢနကဟဲးက့ၤကဒါက့ၤလၢတၢ်ထီၣ်ကီၢ်ဘၣ်ယးတၢ်ဆၢက့ၤန့ၣ်နကီၢ်ဆူညါဖဲတၢ်ပျဲလီၤက့ၤန့ၣ်လၢတၢ်ဖိၣ်ယၢ်အပူၤန့ၣ်လီၤ။

ယကဘၣ်ဒုးနစံၣ်ညီၣ်ကီၢ်လၢကဟ့ၣ်ယၢ်လံာ်တၢ်အၢၣ်လီၤကျိၣ်စ့အဂ့ၢ်ဒ်လဲၣ်

- စံၣ်ညီၣ်ကီၢ်ကတဲန့ၣ်လၢနအိၣ်ဒီး “တၢ်ဝံယၢ်အတၢ်အုၣ်သး” န့ၣ်လီၤ။ အခိပညီမ့ၢ်ဝဲနကဘၣ်ဒုးနစံၣ်ညီၣ်ကီၢ်လၢနတမ့ၢ်ပုၤလၢအလီၤဘၣ်ယိၣ်လၢပုၤတတပုၤဘၣ်ယိၣ်လၢနတယုၢ်ပုၤနသးဘၣ်သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ။ ပဒိၣ်သ့ၣ်တဖၣ်ကဟံၣ်ဖျါထီၣ်တၢ်အုၣ်သးအတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၣ်လၢဒုးနဲဖျါထီၣ်တၢ်ဂ့ၢ်လၢအဝဲသ့ၣ်နဝဲလၢနကျးလၢတၢ်ဖိၣ်ယၢ်န့ၣ်လီၤ။
- စံၣ်ညီၣ်ကီၢ်ကအိၣ်ဒီးလၢနကကွဲးတၢ်အုၣ်သးတၢ်ဟ့ၣ်နတၢ်ကလုၢ်န့ၣ်တလၢပုၤဘၣ်။ တၢ်အုၣ်သးလၢအကဲဘျးသ့ၣ်တဖၣ်ဂြးအိၣ်ဒီးနအိၣ်ဖျါလံာ်အုၣ်သးမ့ၢ်တမ့ၢ်အမဲရံကတၢ်ဂီၤလါ (green cards) လၢဟံၣ်ဖိယိဖိတဂၤက့ၤစ့တၢ်ဟဲးနဝဲလံာ်အုၣ်သးတၢ်ငါအိၣ်ဟံၣ်လံာ်အုၣ်သးမ့ၢ်တမ့ၢ်လံာ်ဟံၣ်ဖျါထီၣ်နအိၣ်တၢ်လီၤတၢ်ကျိၣ်လံာ်တၢ်ဆိၣ်ထွဲဟံၣ်ဖိယိဖိတဂၤက့ၤတၢ်အိၣ်ဖျါသရၣ်က့ၢ်တၢ်အိၣ်ဖျါတၢ်မၤအလီၤမ့ၢ်တမ့ၢ်တံၤသကိးဒီးတၢ်အုၣ်သးဘၣ်ယးနတၢ်မၤဂ့ၢ်ထီၣ်က့ၤနသးသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ။ (နယုၢ်လံာ်ဘိးဘၣ်ဂ့ၢ်လီၤလၢတၢ်ဟ့ၣ်နီၤလီၤဘၣ်ယးလၢနကဘၣ်ဟံၣ်ဖျါထီၣ်တၢ်အုၣ်ကီၢ်သးလၢအဂြးဝဲသ့ၣ်တဖၣ်သ့ၣ်ဒ်န့ၣ်လီၤ။)
- လံာ်ကွဲးနီၣ်ကွဲးယါလၢနဟ့ၣ်ထီၣ်လၢကီၢ်လၢအဘၣ်ယးဒီးနတၢ်ဂ့ၢ်သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်ကဘၣ်မ့ၢ်ဝဲဒ်လၢကီၢ်လၢဝါအကျိၣ်မ့ၢ်တမ့ၢ်ဒုးဟံၣ်ယုၢ်ပုၤကွဲးကျိၣ်ထံက့ၤတၢ်လၢအိၣ်ဒီးလံာ်အုၣ်ကီၢ်သးန့ၣ်တက့ၢ်။
- အကီၢ်ဝဲဒ်လၢနကထၢဖျါဟံၣ်ဖျါတၢ်အုၣ်သးသ့ၣ်တဖၣ်ဝဲနဘၣ်အိၣ်လၢတၢ်ဖျါယၢ်အပူၤန့ၣ်လီၤ။ ဟံၣ်ဖိယိဖိတဂၤမ့ၢ်တမ့ၢ်ပုၤလၢကတၢ်န့ၣ်တၢ်လၢနဂီၢ်မၤစၢန့ၣ်သ့ၣ်ဒ်န့ၣ်လီၤ။

စံၣ်ညီၣ်ကီၢ်မ့ၢ်ဟ့ၣ်ယၢ်လံာ်တၢ်အၢၣ်လီၤကျိၣ်စ့လၢအအါဒိၣ်မး

- နတလိၣ်ဟ့ၣ်လံာ်တၢ်အၢၣ်လီၤကျိၣ်စ့လၢအအါဒိၣ်မးအခါဘၣ်။ နတဘၣ်ဟ့ၣ်လံာ်တၢ်အၢၣ်လီၤကျိၣ်စ့လၢနနီၢ်ကစၢ်ဒ်နဲဘၣ်--ပုၤတဂၤလၢအိၣ်ဒီး ကီၢ်အမဲရံကလံာ်တၢ်အၢၣ်လီၤန့ၣ်ဟ့ၣ်လံာ်တၢ်အၢၣ်လီၤကျိၣ်စ့သ့ၣ်ဒ်န့ၣ်လီၤ။ ဘၣ်ဆၢဒီးတၢ်တကပျဲက့ၤန့ၣ်ဒီးဘၣ်မ့ၢ်တမ့ၢ်လၢလံာ်တၢ်အၢၣ်လီၤကျိၣ်စ့အံၤဘၣ်တၢ်ဟ့ၣ်လၢလၢပုၤဘၣ်န့ၣ်လီၤ။
 - o တီၢ်နီၣ်မၤနီၣ်ပုၤတဂၤမ့ၢ်မၤပျဲမၤဖုးန့ၣ်မ့ၢ်ပုၤလၢနအဲၣ်တဂၤလၢကလဲလိာ်လံာ်တၢ်အၢၣ်လီၤကျိၣ်စ့အံၤန့ၣ်နဂြးဝဲဒ်ကျိးတၢ်ဟဲးနအိၣ်ဆိးလၢထံဂူၤကီၢ်ဂၤပီၢ်ရီၤလၢနကတီၢ်ဖျါထီၣ်တၢ်ဂ့ၢ်အံၤ၊ တၢ်အံၤတၢ်မ့ၢ်တၢ်ဖိးသဲးလၢပုၤတဂၤလၢလၢကမၤဆူၣ်န့ၣ်မ့ၢ်ပုၤအဂၤလၢကဘၣ်မၤတၢ်မ့ၢ်တမ့ၢ်ဘၣ်မၤတၢ်ဘၣ်ယးတၢ်မံယုၢ်ဂဲၤယုၢ်လၢကဟ့ၣ်တူၢ်န့ၣ်နတၢ်အၢၣ်လီၤကျိၣ်စ့အဂ့ၢ်န့ၣ်ဘၣ်။
- လၢမနံၣ်စိထီၣ်တၢ်သဘျီ ကျိၣ်စ့တၢ်မၤစၢန့ၣ်၊ ပုၤတတတၢ်မၤစၢကျိၣ်စ့လၢတန့ၢ်ဘျးတခါအံၤ၊ မၤစၢန့ၣ်လၢကဟ့ၣ်န့ၣ်နလံာ်တၢ်အၢၣ်လီၤကျိၣ်စ့အံၤသ့ၣ်ဒ်န့ၣ်လီၤ။ ပုၤတဂၤလၢကဘၣ်ယုထီၣ်တၢ်အံၤလၢနဂီၢ်ဒီးဘၣ်လဲၣ်လီၤလၢ (website: mnfreedomfund.org) အပူၤအံၤန့ၣ်လီၤ။

တၢ်ကကဲထီၣ်အသးဒ်လဲၣ်စံၣ်ညီၣ်ကီၢ်မ့ၢ်ဟ့ၣ်ယၢ်လံာ်တၢ်အၢၣ်လီၤကျိၣ်စ့န့ၣ်

- နဒီးန့ၣ်ဘၣ်လံာ်တၢ်အၢၣ်လီၤကျိၣ်စ့တၢ်ထီၣ်ကီၢ်သထဲတဘျီလီၤ။ နမ့ၢ်ဘၣ်တၢ်သမၤန့ၣ်လၢတၢ်တဟ့ၣ်နလံာ်တၢ်အၢၣ်လီၤကျိၣ်စ့န့ၣ်နကဘၣ်အိၣ်လၢတၢ်ဖိၣ်ယၢ်အလီၤတုၤလၢနတၢ်ဟီၤဟးထီၣ်န့ၣ်လၢကီၢ်တၢ်ဂ့ၢ်အံၤဝဲလဲၣ်လီၤ။ မ့ၢ်တမ့ၢ်လၢတၢ်လီၤဆီဒိၣ်ဒိၣ်မ့ၢ်မ့ၢ်အိၣ်ထီၣ်အသးဒ်အမ့ၢ်တၢ်မၤကမၣ်သဲးတၢ်သိၣ်တၢ်သီဘၣ်တၢ်ဆိကတီၢ်ကွၢ်မ့ၢ်တမ့ၢ်တၢ်မၤကမၣ်လၢအဘၣ်တၢ်စံၣ်ညီၣ်တ့ၢ်န့ၣ်ဘၣ်တၢ်မၤဟါဂီၤကွၢ်န့ၣ်။ နတဒိၣ်န့ၣ်ကဒီးတၢ်ထီၣ်ကီၢ်လံာ်တၢ်အၢၣ်လီၤကျိၣ်စ့လၢစံၣ်ညီၣ်ကီၢ်အတၢ်စံၣ်ညီၣ်တ့ၢ်လၢတဟ့ၣ်န့ၣ်ဘၣ်န့ၣ်လီၤ။
- နပတံထီၣ်ကဒီးစံၣ်ညီၣ်ကီၢ်အတၢ်ဆၢတၢ်သ့ၣ်ဒ်န့ၣ်လီၤ။ အခိပညီလၢနယုထီၣ်ကီၢ်လၢထီထီၣ်၊ လၢပုၤပုၤဆူၣ်စံၣ်ညီၣ်လၢအမ့ၢ်ပုၤဟဲးနအိၣ်ဆိးလၢထံဂူၤကီၢ်ဂၤတၢ်ပတံထီၣ်တၢ်တဖၣ် (BIA)၊ လၢကကွၢ်ကဒါက့ၤတၢ်ဂ့ၢ်သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ။ (BIA) သ့ၣ်တ

